

参与全球学术共同体的建设

——来自《世界经济与政治》的理解

袁正清

杭州 2016-7-12

一、《世界经济与政治》简介

- 1、1979年创刊，中国社会科学院主管
中国社会科学院世界经济与政治研究所主办
国际关系类刊物，月刊，18万字
- 2、聚焦中国国际关系学界重大的理论性、战略性和现实性议题
- 3、国内5大期刊评价体系位居第一（中国社会科学院、南京大学、
北京大学，武汉大学，中国知网），连续三年在中国知网
发布的中国学术期刊影响因子年报中入选“中国最具国际
影响力学术期刊”。

- 4、2014年1月获得第3届中国出版政府奖期刊提名奖
- （国际问题类期刊没有入选政府期刊奖，本刊是唯一的提名）
- 5、2015年9月获得国家广电总局评选的社科期刊100强
- 唯一的国际问题类入选刊物
- 6、（2015）高等学校科学研究优秀成果奖（人文社会科学）
- 国际问题类中6篇论文奖中我刊占了4篇。

二、参与全球学术共同体的建设

- 1、中国的发展提供了较好的物质基础。中国有责任为全球学术共同体提供观念的公共产品，贡献中国对世界的思考和理解。
- 2、中国国际关系学界的学术成果获得国际学界的关注。
 - 学术观点、学术交流、学术刊物（中英文）
- 3、代际更替。学术视野和专业眼光

三 《世界经济与政治》 的行动

- 1、2000年增加了国际知名的国际关系学者为编委
- 2、与中国知网开展了数字出版合作，推介重点文章翻译成英文。
- 3、组织中外学者进行学术对话，发表交流成果
- 4、加强与海外出版集团的交流
- 5、期刊海外交流和订阅每年大约有近30家单位，
涉及欧美、东亚、澳洲等地区。
- 6、积极与海外著名出版社接洽，合作出版期刊上的优秀文章，
向世界推介中国学者的成果，提升中国学术在国际上的话语权

Participation in the Construction of Global Academic Community: View from *World Economics and Politics*

- Yuan Zhengqing

-
- Executive Chief Editor,
 - Institute of World Economics and Politics (IWEP)
Chinese Academy of Social Sciences (CASS)

-

- Hangzhou July 12, 2016

1. About *World Economics and Politics (WEP)*

- A general academic monthly on international economics and politics, published by the Institute of World Economics and Politics, Chinese Academy of Social Sciences (CASS). The publication was launched in March, 1979
- Focus on theoretic, strategic and current issues in international relation field.
- China's five academic evaluation agencies (i.e., CASS, Nanjing University, Peking University, Wuhan University, the CNKI) rank *WEP* 1st in recent years. From 2013 to 2015, *WEP* has been awarded "The Highest International Impact Academic Journals of China" in *Annual Report for International Citation of Chinese Academic Journals* published by CNKI.

2. The conditions for Participation in Community

- Excellent material preparation. China is the second economy, more products of ideas need to be provided by China.
- Chinese scholars' views in IR are received extensive attention in international community.
- Generation change. Young scholars have more broad, international and professional insights compared with their predecessors.

3. The efforts of *WEP* in the process of internationalization

- Recruiting famous foreign scholars from Harvard University, Cornell University and American University as editorial board member in 2000.
- Cooperating with the CNKI to translate the best articles into English;
- Organizing academic activities like dialogues and exchanges between Chinese and foreign scholars in IR.
- *WEP* has about 30 foreign subscribers.
- Members of *WEP* join in some international symposiums held in China and abroad and visit foreign scholar and publishing agencies in recent years.